
Sønderbro Haveforening     Bestyrelsesmøde den 30. juni 2020

TILSTEDE. Katharina, Niels, Rune, Dorte, Pernille, Josefina. 
Ordstyrer: Pernille. Referent: Josefina. Godkendelse af dagsorden.
Underskrivning af referat fra 16.juni.
Dagsorden:

1) Købmandens event den 27. juni.
2) Kommunikation – interne aftaler om gensidig kommunikation.  Eksternt, mails og svar tid.
3) Have præmiering
4) Gratis lån af Perlen
5) Fælles arbejdsdag
6) Cement fundament, opfølgning.
7) Nøgler.
8) Sten anbragt.
9) Spøgelseshaver.
10) Generalforsamling

Ad. 1:  Pernille:  Der var blevet afholdt en fest på vores festplads lørdagen før den 27/6. Karakteren 
og størrelsen af dette event var ikke noget vi havde ventet eller kunne have forestillet os.
Bestyrelsen har måske været naiv, idet vi havde forestillet os de fester Købmanden ville holde, ville 
blive holdt foran købmanden som de tidligere og i samme størrelse som de tidligere. Bestyrelsen 
mener, at der er tale om manglende dialog, idet et varsel om den størrelse arrangementet var helt 
udeladt.
På den positive side lykkedes at skabe liv i foreningen og forbinde os til København. Stemningen til 
festen eller koncerten var en anden end den vi er vant til i haveforeningen.
Det er noget vi skal balancere og vi skal være i tæt dialog med købmanden.om. Det skal være en 
haveforening for alle og der er mange bekymrede i foreningen. Flere har skrevet til bestyrelsen. Vi 
har givet tilladelse til 10 arrangementer til 22 og 5 til 24.
Katharina mener der er er et kæmpe problem i at eventet er delt på FB til over 1000 mennesker, det 
er uacceptabelt. Især, når det ikke samtidig er kommunikeret ud i Sønderbro. Vi måtte ikke holde 
Standerhejsning p.gr. af Corona og vi måtte ikke holde Skt Hans bålfest p. gr af forsamlingspåbud 
og 3 dage efter kommer 4-500 mennesker som danser og synger, og ikke overholder regler, det er 
provokerende. Det minder om 5-øren.
Desuden var der problemer med manglende spiritus bevilling og der er ikke noget kasseapparat. Alt 
dette kan falde tilbage på os som haveforening. En uheldig ting ved en nye offentlighed er at der 
kommer mange ud og ser hvor nemt det er at bryde ind i vores ubevogtede huse. Vi finder 
efterladenskaber fra stoffer i buske og på toiletter. Katharina mener at det er et stigende problem 
med stoffer og stofsalg. Og vi ser mange der bruger haveforeningen som ”rygerum”.
Rune: Har før plæderet for åbenhed. Der ligger en konflikt i det og det er noget vi kommer til at se 
mere til. Det er ikke kun bestyrelsens opgave. Rune mener det er en udfordring, der er ude af vores 
greb. Der var en vis tumult. Den største forskel var at det var ude på plænen. Rune hyggede sig med 
familien, men de gik tidligt, da de havde spist.
Sisksas tale da hun oprindeligt ansøgte om lejemålet var mere afdæmpet, og omhandlede et 
hyggeligt familieforetagende, billig dagens ret (50 kr.) Hun appellerede til foreningen ånd og det er 
det, bevillingen er baseret på.
Dorte mener, at det, at der ikke er spiritusbevilling kan falde tilbage på os. Det er så nemt at søge og 
få en. Engangsbevilling. 



Det her kan udvikle sig meget voldsomt. At fester for fremtiden bør holdes foran Købmanden er en 
god pointe. Desuden havde vi ikke tænkt os at terrassen skulle bruges som scene. Den skal 
færdiggøres inden den tages i brug. Vi skal have kvitteringer løbende. Dorte mener at festen skal 
være for Sønderbroere, at Købmanden skal lave flotte plakater, der sættes op i foreningen, så 
Sønderbroerne føler sig velkomne. Opfordre besøgene til at tage bussen. Installere Corona app. Ikke 
blokere brandveje. Vi skal have faste aftaler.
Josefina gjorde sig til talsmand for den oplevelse de mange sønderbroere, der holdt sig i udkanten af 
festen eller gik rundt og talte på stierne, alle gav udtryk for; stor bekymring og stor utryghed. 
Josefina mener at det er vigtigt at forstå at Sønderbro består af mange forskellige mennesker og ikke 
alle er lige højtråbende. Nogle kommer for fred og ro, andre synes at små fester er hyggelige, men 
at denne larm er helt uacceptabel. Mange sagde, de mente at det hele virkede meget fremmed og ”u-
sønderbrosk”.
Josefina syntes eventet var fedt, hvis det havde været i Valbyparken eller Fælledparken. 
Spørgsmålet vi skal tage stilling til er om Sønderbro skal være et nyt Københavner-koncertsted der 
ligger i en kolonihaveforening.
Vi skal skrive et brev til Siska. Bl.a. om a at Covid 19 regler skal overholdes. Spiritusbevilling skal 
indhentes.
Fester skal primært være på forsiden af Købmanden og når der ikke er udlejet i Perlen.

Ad 2: Vi skal informere hinanden bedre og vi skal passe på med at gå ind over hinandens 
ansvarsområder. Vi kan for eksempel sms’e.
Vi skal finde et standardsvar på henvendelse, så man bruger mindre tid på små henvendelser og 
mere tid på væsentlige problemer.

Ad 3. Vi gennemgik numrene på de haver der er udvalgt. Diskussion om den officielle 
Havepræmieringsfest holdt af Kolonihaveforeningen. Først og fremmest er det kæmpedyrt og 
måske en lidt gammeldags forestilling. Bare det at havekonsulenten kommer ud koster 6.000,- Vi 
kunne tænke os at holde det i Perlen i stedet. Det kunne være en frokost.med drikkevarer. Det skal 
være festligt. Præmiehaverne kommer to personer. Mindst tre repræsentanter fra bestyrelsen. Vi vil 
invitere en journalist, som senere kan lægge en artikel op med billeder og tekst om begivenheden.

Ad.4: Der har været henvendelse om det rigtige i at der undervises i Perlen og at læreren opnår et 
honorar, samtidig med at der ikke betales leje for Perlen. Vi gennemgår Betingelser for udlån af 
Perlen og når til enighed om at det er fint sådan som det foregår per nuværende.  Der skal skrives til 
pågældende om at fremvise regnskab.

Ad. 5:  Pernille og Katharina har forberedt lister om arbejdet. Vi udskyder alt malearbejde og 
vedligeholdsarbejde til næste gang og koncentrerer os om det grønne. Så kan næste gang blive 
”Store Maledag” Der vil være kaffe fra morgenstunden. Efter arbejdsdag vil der være øl og vand og 
grilles pølser ved bålplads. 
Indkøb:  Katharina,  Arbejdslister: Pernille,  Opslag: Josefina,  Bål:  Michael.

Ad. 6:  Vi fik standset et anlæg af et støbt cementfundament i en have i sidste øjeblik. Det er en 
bestemt entreprenør, der huserer i foreningen, der har den fremgangsmåde. Først at støbe og 
bagefter at ansøge. ”Går den så går den”. Have ejerne er ofte uskyldige, idet entreprenøren forklarer 
at der er indhentet byggetilladelse og godkendelser.



Vi skal skrive et info-brev til medlemmerne om, at der skal foreligge byggetilladelser og 
godkendelser – FØR byggeriet. Desuden at det altid er haveejeren, der har ansvaret. Det, at man 
stolede på entreprenøren, fratager ikke for ansvar.

Ad.7: Vi arbejder på, at få inddraget alle A-nøgler i vores varetægt.

Ad.8:  Niels og Rune står for at gensende mail om fjernelse af stenene.

Ad. 9:  Det går fremad, flere og flere bliver sat til salg. Andre har fået ordnet haverne. Vi oplever en 
forståelse af, at det er alvor, med at man enten bruger haven eller sælger den.

Ad.10 :  Opgaverne er defineret.. Vi fordelte opgaverne.

Nye kontortider:  2/7: Niels + Pernille, 9/7: Rune + Pernille, 16/7: Katharina + Rune, 
23/7 Josefina + Katharina, 30/7: Rune + Niels, 6/8. Josefina + Pernille, 13/8: Dorte + Josefina, 
20/8: Dorte + Niels, 27/8: Dorte + Josefina.

Næste Bestyrelsesmøde. Torsdag, den 23. juli kl.19:30.
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